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CONCEPT VERSLAG BESTUURSRAAD ENGELEN EN BOKHOVEN 
DATUM: 7 DECEMBER 2023 

Aanwezig:  
Voorzitter: de heer R. Pander Maat 
Overlegpartner: mevrouw M. van der Sloot 
Ambt. secretaris: mevrouw J. Pawiroredjo 
Leden    : mevrouw C.D.C. Van Bost 

: de heer R.C.M. van Eggelen 
  : de heer J.P.M. Kemper 
 : de heer A.W.W. Rombeek 
 : mevrouw Y. Schram 
 : de heer J. Selier 

Afwezig :  de heer R.M.L. Frenken 
  : de heer T. van Helvoort 
  :  de heer J.A.M. van Heijningen 
Publiek  : geen 
Pers  : geen 
 
 
1. OPENING EN MEDEDELINGEN 
De voorzitter opent de vergadering en heet alle aanwezigen welkom. 
Er is bericht van verhindering ontvangen van de heren Frenken, Van Heijningen en Van Helvoort.  
 
2. INSTALLATIE DE HEER SELIER 
De vergadering wordt geschorst om de onderzoekscommissie de tijd te geven om de geloofsbrieven 
van de heer Selier te onderzoeken.  
De vergadering wordt weer geopend. De onderzoekscommissie heeft de geloofsbrieven onderzocht 
en akkoord bevonden. De heer Selier wordt vervolgens benoemd tot lid van de bestuursraad Engelen 
en Bokhoven.  

3. INSPREKERS 
Er zijn geen insprekers. 

 
4. VERSLAG 26 OKTOBER 2023 

Pagina 1:  
 
Voedselbos 
Mevrouw Van der Sloot geeft aan dat de inschrijving voor de aanleg en het gebruik voor het 
voedselbos Haverleij / Engelermeer ter inzage heeft gelegen. De Voedselboskabouters zijn de enige 
inschrijving en krijgen dit gegund. Het contract zal opnieuw met hen besproken worden. Waarna de 
ontwikkeling verder kan plaatsvinden. De basis hiervoor wordt gevormd door het plan wat de 
Voedselboskabouters hebben opgesteld.  
Hiervoor is subsidie aangevraagd en verkregen bij het Groen Ontwikkelfonds Brabant, deze zal via 
een overeenkomst / opdracht tot aanleg beschikbaar worden gesteld aan de betreffende partij. Dat 
andere inrichtingsmaatregelen (zoals aanleg hekwerk) in het gebied op zich heeft laten wachten heeft 
te maken met het mislopen van de subsidie (van het Groen Ontwikkelfonds Brabant) voor het 
omliggende terrein (plan Engelermeer Oost). Voor die ontwikkeling wordt op dit moment naar nadere 
financiële dekking gezocht.  
Mevrouw Van Bost meldt dat de verantwoordelijkheid voor het opruimen van illegaal gedumpt afval 
onderdeel uit zal maken van de contractbespreking. 

Pagina 2: 

Energie hubs Heusden 
Mevrouw Van der Sloot meldt dat zij een bericht heeft gestuurd naar de VERBAB. Die zal door 
Heusden als belanghebbende partij betrokken moeten worden in een eventueel participatieproces. 
VERBAB heeft daar zelf al contact over gelegd met de gemeente Heusden.  
De gemeente ’s-Hertogenbosch gaat niet ‘lobbyen’ bij Heusden om geen windmolens te plaatsen op 
de grens met ’s-Hertogenbosch. De gemeente Heusden heeft namelijk ook een energieopgave te 
vervullen. Wel willen we op de hoogte gehouden worden, zodat we bij een eventuele PlanMER een 
zienswijze kunnen indienen.  
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Pagina 3 

Evaluatie festivals Engelermeer 
Mevrouw Van der Sloot meldt dat de evenementenkalender 2024 is vastgesteld op 5 december 2023. 
Er worden twee evenementen bij het Engelermeer genoemd: de Engelermeercross op 8 december en 
Paradijs van het Zuiden op 1 juni. Het voornemen is, om een beperkt aantal evenementen met 
geluidsbelasting toe te staan rond het Engelermeer. Om daar toe te komen wordt er in 2024 ruimtelijk 
onderzoek uitgevoerd om te bepalen wat de kaders zouden moeten zijn. We weten vanuit de pilots in 
de afgelopen jaren wat de wensen en voorkeuren zijn vanuit de organisatoren, maar tegelijkertijd 
hebben we ook effecten ontdekt. Mede daardoor staan we komend jaar bijvoorbeeld in de 
zomerperiode (juli-augustus) geen grootschalige evenementen toe. Omdat deze de reguliere 
recreatiefunctie te veel beïnvloeden op een negatieve manier. Als de effecten en grenzen op ruimtelijk 
gebied in kaart zijn gebracht, zullen we kijken of we het voornemen hebben om de locatie definitief te 
bestemmen als evenementenlocatie. Daarbij is ook de mening van de BREB essentieel om tot een 
invulling te komen. Zij zullen dan ook betrokken worden als belanghebbende bij een eventuele 
omgevingsplanwijziging. 
 

Pagina 4: 
Zorgboerderij Vlijmen 
Mevrouw Van der Sloot geeft aan dat deze zorgboerderij niet binnen onze gemeentegrenzen valt.  
Vanuit de gemeente ‘s-Hertogenbosch is contact opgenomen met de Bossche cliënten van de 
zorgboerderij. De gemeente is samen met de cliënten op zoek naar vervangend aanbod. Voor een 
groot deel van de cliënten is het al gelukt een nieuwe plek te vinden. Voor de overgebleven cliënten zit 
dit in de afrondende fase of is er geen nieuwe zorgboerderij nodig. 

Het verslag wordt vastgesteld.  

5. ONTWIKKELING DORPSKERN ENGELEN 

De heer Selier meldt dat de Stichting Ontwikkeling Dorpskern Engelen (Stichting ODE) op 27 
november jl. een bijeenkomst heeft georganiseerd. Die is zeer goed bezocht: circa 200 deelnemers. 
De avond was o.a. bedoeld om vrijwilligers te werven. Op 21 januari 2024 wordt er een 
nieuwjaarsreceptie georganiseerd, samen met o.a. Terpzaken, Engelens Belang, Engelenburcht en 
de bestuursraad. We hopen dan meer duidelijkheid te hebben over de ontwikkelingen rondom het 
kerkgebouw. 

6. AGENDAPUNTEN WETHOUDER  
Van dit agendapunt wordt geen gebruik gemaakt.  

7. PRESENTATIE WOONVISIE BREB 
Mevrouw Schram geeft een presentatie1 over de portefeuille wonen, leefbaarheid en milieu. Het gaat 
met name over het onderdeel wonen. De bestuursraad heeft onderzocht welke nieuwe woonvormen 
er zijn. Ook is onderzoek gedaan naar de oppervlakte en huishoudens, bevolkingsopbouw en soorten 
woningen in Engelen, Bokhoven en Haverleij. Belangrijk is om de leefbaarheid in de dorpen te 
behouden en te zorgen dat er voldoende voorzieningen blijven bestaan, zoals winkels, scholen, 
verenigingen, vrijwilligerswerk.  
Dat heeft geleid tot een aantal vragen waarover de bestuursraad met de gemeente in gesprek wil 
gaan.  
Mevrouw Van der Sloot geeft aan dat de gemeente bezig is met een aantal zaken, zoals woonzorg en 
burgerberaad. Verschillende mensen denken daarbij na over wonen in de gemeente. De uitkomsten 
die daaruit voortkomen, gaan we gebruiken in de Omgevingsvisie. De bestuursraad heeft zelf hele 
specifieke ideeën voor bijv. het behoud van groen en woonvormen. Het splitsen van woning heeft 
grote kans om te realiseren. De huizen staan er immers al. Dat kan echt een kans zijn, ook voor 
woonzorg. Extra bouwen is heel ingewikkeld in verband met stikstof en elektriciteitsvoorzieningen. De 
vragen van de bestuursraad zullen we bij de afdeling Wonen neerleggen. We zullen de planning van 
de woonvisie en de omgevingsvisie opvragen. Daar kan de bestuursraad dan weer zijn eigen 
woonvisie op aanpassen. We zouden de bestuursraad ook in contact kunnen brengen met de afdeling 
wonen om de vragen te bespreken.  
 
  

                                                           
1 De presentie wordt aan dit verslag toegevoegd. 
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8. STAND VAN ZAKEN BOSKALIS ENGELERMEER 
De heer Pander Maat wil graag weten wat de stand van zaken is met betrekking tot de concessie van 
Boskalis. Wat is de planning? Hoe concreet zijn de plannen? Er zijn geruchten dat er nog meer zand 
gewonnen zou gaan worden. 
Mevrouw Van der Sloot geeft aan dat Boskalis voor het project Engelermeer bezig is met de 
benodigde onderzoeken voor vergunningaanvragen en realisatie. Op dit moment is er nog een 
knelpunt met betrekking tot de stikstofuitstoot van de aanlegfase. Het oplossen daarvan is onderdeel 
van de huidige onderzoeksfase. We willen daar nieuwe natuur gaan aanleggen. Nu is het een 
verrommeld perceel waar met de aanleg van ondiepe waterpartijen (door ontgronding), bosschages, 
wandelroutes en een uitkijkheuvel een mooi gebied willen realiseren. Er zal een reactie opgevraagd 
worden over de gestelde vragen.  
 
9. STAND VAN ZAKEN PROJECT GROTE OOGST INDUSTRIETERREIN RIETVELDEN 
De heer Kemper heeft vernomen dat het bedrijventerrein De Rietvelden op de nominatie staat voor 
verduurzaming in het kader van het provinciaal ontwikkelingsfonds. En wil graag weten wat er gaat 
gebeuren. Welke impact heeft dat voor Engelen? Zit De Vutter daar ook bij? Wordt de fietsverbinding 
van Engelen naar ’s-Hertogenbosch daar ook in meegenomen?   
Mevrouw Van der Sloot vertelt dat de provincie Noord-Brabant het bedrijventerrein De Rietvelden (incl. 
De Vutter en Ertveld) aangewezen als één van de zgn. Grote Oogstterreinen in Noord-Brabant.  Op 
die bedrijventerreinen wil de provincie de verduurzaming versnellen. Om in aanmerking te komen voor 
een financiële bijdrage ad. € 250.000,-- heeft het college een ‘Plan van Aanpak voor Verduurzaming 
van De Rietvelden’ ingediend. Dit plan is opgesteld samen met ondernemersverenging Rietvelden – 
de Vutter (RIVU). In dit plan zijn ambities en doelstellingen geformuleerd met betrekking tot 
Energietransitie, klimaatadaptatie en circulaire economie. Die zijn uitgewerkt in vier actielijnen. Met de 
uitvoering van dit plan versnellen we de energietransitie. Gaan we het bedrijventerrein slimmer 
inrichten en beter bereikbaar maken voor fietsers. Maar ook vergroenen, de waterveiligheid 
verbeteren en de kans op wateroverlast verminderen. Ook gaan we op zoek naar mogelijkheden voor 
verdere vermindering van afval en stimulering van hergebruik. Verbinden draagt bij aan het vergroten 
van de impact. Naast personele inzet levert de gemeente ook een bedrag aan cofinanciering ad. € 
350.000,-. De uitvoering van dit plan loopt van 1 januari 2023 tot 31 december 2026. De 
fietsverbinding tussen Engelen en ’s-Hertogenbosch is niet in het verduurzamingsplan opgenomen.  

10. RONDVRAAG 
Groenafval bij Engelerpark 
Er zijn klachten over het storten van groenafval door de gemeente bij het Engelerpark, maar ook op 
andere plaatsen in Engelen. Bijv. langs buitenwegen. Daardoor ontstaan onveilige situaties voor het 
verkeer. Mevrouw Van der Slooten adviseert om dergelijke situaties te melden bij het Meldpunt. Dan 
kunnen onveilige situaties worden tegen gegaan. De bestuursraad zal dit oppakken samen met de 
heren Cornelissen en Pullens. 
 
Kick-off programma sociale structuur 
Mevrouw Van Bost meldt dat er op 28 september jl. een kick-off bijeenkomst heeft plaatsgevonden 
van het programma sociale structuur.  
 
Cursus Duurzaam VvE 
De heer Kemper heeft deelgenomen aan een cursus Duurzaam VvE. Daarin komt o.a. aan bod het 
duurzaam onderhoud van gebouwen, energieprestatieadvies. 
 
Herberg Haverleij 
De heer Kemper meldt dat de Herberg Haverleij van begin januari tot medio april 2024 gesloten zal 
zijn. Een aantal bewoners heeft spontaan hun huis beschikbaar gesteld. Daardoor kunnen de 
activiteiten door blijven gaan. Denk bijvoorbeeld aan schaken, koffie momenten.  
 
Energietransitie 
De heer Pander Maat geeft aan dat de heer Verbeek in gesprek gaat met een aantal bewoners om 
een scan te maken van een aantal identieke huizen. Daaruit komt dan een energieadvies uit voort dat 
voor die woningen gebruikt zou kunnen worden.  
 
Dorpstafel energietransitie 
De heer Pander Maat meldt dat de BREB bezig is om een dorpstafel te organiseren. Deze zal 
waarschijnlijk op 6 februari plaatsvinden. De BREB wil wethouder Van der Geld uit gaan nodigen voor 
deze bijeenkomst.  

https://www.s-hertogenbosch.nl/product/meldpunt/
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11. SLUITING VERGADERING   
De voorzitter sluit de vergadering om 21.47 uur. De volgende openbare vergadering is gepland op 
maandag 22 januari 2024. 

 

Jane Pawiroredjo, 
12 januari 2024 


